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رویداد

 لطفا شماره یک باش
 آقای بیرانوند! 
حسین جمشیدی
روزنامهنگار

علیرضا بیرانوند اواخر شهریور تولد 27سالگی خود را 
جشن می گیرد. او در همین سن و سال نه تنها در ایران 
بلکه به خاطر گرفتن پنالتی رونالدو در جام جهانی، در 
دنیا هم یک چهره شناخته شــده است. بیراه نیست 
اگر بگوییم شــماره یک فعلی تیم ملی و پرسپولیس 
حداقل 10سالی دیگر می تواند در بالاترین سطح بازی 
کند. از نظر فنی هم اگر او را با دوران حضورش در نفت 
تهران مقایســه کنیم، متوجه می شویم که پیشرفت 
زیادی کرده، اما چــرا دروازه بان اصلی تیم ملی و یکی 
از پرطرفدارترین تیم های باشگاهی ایران مدام دچار 

حاشیه می شود؟ 
شاید همین حاشیه ها بیرانوند را از مسیری که برای 
خودش متصور اســت، جدا کند و او به جای پیشرفت 
و رســیدن به لیگ های اروپایی که همــواره رویایش 
را در سر می پروراند، به ســطحی پایین تر نزول کند. 
کافی است رفتارهای بیرانوند در همین چندماه اخیر 
را مرور کنیــم. درگیری با مامور نیــروی انتظامی در 
بازی اختتامیه لیگ هجدهم، درگیــری با بازیکنان 
سپاهان در نیمه نهایی جام حذفی و رفتار نه چندان این 
دروازه بان در ورزشگاه یادگار امام تبریز مقابل هواداران 
تراکتورسازی اتفاقاتی اســت که توسط او رقم خورده 
و باعث شده تا حاشــیه های بیرانوند بیش از هر چیز 

دیگری نام او را در رسانه ها مطرح کند. 
دروازه بان شماره یک تیم ملی قطعا باید از حضور در 
مسابقات بزرگی همچون جام جهانی، جام ملت های 
آســیا و فینال لیگ قهرمانان آسیا تجربه های زیادی 
کسب کرده باشــد تا خودش و حتی تیمش را درگیر 
حاشیه های این چنینی نکند. بیرانوند بعد از رفتارهای 
عجیب خودش هم به اشتباهاتش اعتراف می کند. او 
مجبور شد به خاطر رفتاری که با مامور نیروی انتظامی 
داشت، به بوشهر برود و از آن مامور دلجویی کند. این بار 
بعد از رفتار ناشایست بیرانوند در اولین بازی اش در لیگ 
نوزدهم مقابل تراکتورسازی نیز شاهد اتفاقات مشابهی 
بودیم. باز هم دروازه بان ملی پوش پرسپولیس از طرف 
مقابل عذرخواهــی کرد، اما چه فایده کــه چند روز، 
چند هفته یا حتی چندماه بعد رفتارهای مشابهی را از 

بیرانوند مشاهده کنیم؟
دروازه بانی که ســودای حضور در ســری آ را دارد و 
تصویرش چندبــاری روی جلــد روزنامه های معتبر 
ایتالیایی چاپ شــده و با مهار پنالتی کریس رونالدو 
شهرت جهانی پیدا کرده، آیا نمی تواند خودش را تحت 

فشار کنترل کند؟ 
البته قبل از اینها هم رفتارهای این چنینی از بیرانوند 
ســر زده بود، اما شــاید زمانی که او در نفت با علیرضا 
منصوریان اختلاف پیدا کرد، به اندازه حالا زیر ذره بین 
رسانه ها قرار نداشت. پس شرایط برایش متفاوت شده؛ 

موضوعی که باید به او یادآوری شود. 
شاید بهتر باشد بیرانوند که احتمالا یک محرومیت 
دیگر به خاطر رفتارهای اخیرش در تبریز انتظارش را 
می کشد، کمی در رفتارهای خود به ویژه بیرون از زمین 
تجدیدنظر کند. شــماره یک تیم ملی که قبلا بر تن 
اسطوره هایی همچون ناصر حجازی و احمد عابدزاده 
بوده، قطعا افتخار بزرگی است که شاید بیرانوند یک روز 
بعد از این که آن را از دست داد، بیشتر به ارزش هایش 

پی ببرد.  
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راه اندازی قطار سریع السیر 
تهران- قم- اصفهان 

 قرار اســت قطار سریع الســیر تهران- 
قم- اصفهان تا چهار سال آینده راه اندازی 
شود. این خبری اســت که سعید رسولی، 
مدیرعامــل شــرکت راه آهــن جمهوری 
اســلامی ایران اعلام کــرده و گفته: »این 
پروژه به صــورت کلی حــدود ۱۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکــی داشــته و عملیات 
خاکی زیرســازی آن نیز بالای ۶۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته است.« همچنین 
به گفته رســولی، در گذشــته ســرعت 
قطار سریع الســیر تهران- قــم- اصفهان 
را ۳۰۰کیلومتــر مشــخص کــرده بودند 
کــه بعدا در طراحــی آن، این ســرعت را 
به ۲۵۰کیلومتــر کاهش دادنــد اما وزیر 
راه وشهرســازی شخصا دســتور دادند تا 
ســرعت این قطار حداقــل ۳۰۰کیلومتر 
باشــد؛ چراکه هــدف از راه انــدازی قطار 

سریع السیر، سرعت بالا در مسیر است.

علی اصغر مونسان، وزیر ميراث فرهنگی و گردشگری و محسن حاجی ميرزایی، وزیر آموزش و پرورش شد

 مُهر مجلس بر ترمیم فرهنگی کابینه 
3 چالش دو وزارتخانه در گفت وگوی »شهروند« با آرش نورآقایی، کارشــناس ميراث فرهنگی و گردشگری و محمدرضا حميدی نژاد، کارشناس مسائل آموزش و پرورش 

ون
ریب

ت
بر

خ

چهار شنبه 13 شهریور  1398 |  سال هفتم |  شماره 1783

دکتر حســن روحانی ، رئیس جمهوری در جلســه رأی اعتمــاد وزرای پیشــنهادی در مجلس گفت: 
»شاخص های اقتصادی در این دو ســه ماه باید به ما بگوید  که مقاومت پاسخ داده یا نه. آمار ما نشان می دهد 
در دو سه ماه اخیر وضع ما از ماه های پیش بهتر است.  اخیرا بانک مرکزی نامه ای به من نوشته و ذکر کرده بود 
که شاخص بهای تولیدکننده، نشان می د هد  ماه گذشته نسبت به ماه قبل حدود ۰.۷ درصد بوده یعنی کمتر از 
یک درصد رشد داشته است و ماه گذشته  نسبت به مدت مشابه سال قبل ۸ واحد کاهش داده است. یعنی اگر 
ما این شاخص  را می بینیم اثرش در  چندماه آینده دیده می شود .« روحانی گفت: »قیمت ارز ما از یک قیمت 

نسبی در دو ماه اخیر برخوردار شده  و این نشان می د هد بازار ما آرامش دارد و بازار سرمایه رشد دارد.« 

رئیس جمهوری:    بازار   
آرامش دارد
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در روزهای پس از بروز یک 
حادثه، کودکان به حمایت و 
مراقبت بيشتری نياز دارند. 

ممکن است خيلی بترسند و 
فشار زیادی به آنها وارد شده 

باشد.

گاه
ن

ارسال گزارش بدهی شهرداری برای 
مقام معظم رهبری  

محمود میرلوحی، رئیس 
کمیته اقتصــادی و تنظیم 
مقررات شورای شهر تهران 
درباره اظهارات معاون اسبق 
 مالی و اقتصادی شهرداری 
تهران گفت: »مسئولان اسبق شهری تا زمانی که در 
مســند بودند،  منکر  بدهی های خود می شــدند. ما 
صورت مذاکرات این جلسه را به زودی منتشر می کنیم 
تا مشخص شود  مدیران قبلی شهرداری چه گفتند. در 
مجموع ما سند خود را ارایه دادیم،  آنها نیز سند خود را 
ارایه دهند.«  او در ادامه افزود: »شهردار گزارش بدهی 
شــهرداری را برای مقــام معظم رهبــری، رئیس 
جمهوری، رئیس  مجلس و وزیر کشور نیز ارسال کرده 

است.« 

 حکم  اعدام
 برای اسیدپاشی

کمالی پور،  یحیــی 
کمیســیون  نایب رئیــس 
حقوقی و قضائی مجلس، به 
اصــلاح ایــرادات شــورای 
نگهبان درباره   »طرح تشدید 
مجازات اسیدپاشــی و حمایت از بزه دیدگان آن« در 
صحن علنی مجلس اشــاره کرده و گفت: » از قربانی 
اسیدپاشی نه به لحاظ شرایط پزشکی و نه اجتماعی 
حمایتی صــورت نمی گرفت، اما در قانون  تشــدید 
مجازات اسیدپاشــی، چند کار مهم انجام دادیم؛ اول 
این که مجازات اسیدپاشــی را تا حد اعدام تشــدید 
 کردیم. از این به بعد، اگر کســی به قصد براندازی یا 
اخلال اسیدپاشی انجام دهد محارب شناخته می شود 
و  حکمش اعــدام خواهد بــود.« او در ادامــه افزود:   
»همچنین بســتر را آماده کردیم تا چنانچه افرادی 
قربانی  اسیدپاشی شوند و فرد اسیدپاش به هر دلیلی 
امکان مالی پرداخت جریمه و خسارت را نداشته باشد، 
این  خسارت از صندوق بیت المال به قربانی پرداخت 
شــود و به طرق دیگر ازجمله زندان و... این طلب را  از 

فرد اسیدپاش وصول کنیم. «

از ۱۰ درصد ظرفیت بندر 
چابهار استفاده می کنیم

حسین مدرس خیابانی، 
قائم مقام وزیر صمت در امور 
داشــت:  اظهار  بازرگانــی 
»متاسفانه از دو بندر انزلی  در 
شــمال و چابهار در جنوب، 
آن گونه که در زیرســاخت ها هزینه شــده، استفاده 
نمی شــود، به طوری که درحال  حاضــر از ۱۰ درصد 
ظرفیت ایجاد شده در بندر چابهار بهره می بریم.« وی 
ادامــه داد: »باید از ظرفیت بندر  چابهار در راســتای 
امنیت، اشتغال مرزنشینان و تأمین نیازهای کشور 
استفاده کرد، بنابراین برای رونق  بازارچه  مرزی در این 
بندر و در مجموع ســایر نقاط کشور تسهیلاتی قایل 
شده ایم که درحال رایزنی  برای ارایه تسهیلات جهت 
رونق این بندر مانند بندر امام خمینی)ره( و شــهید 

رجایی هستیم. «

جلســه علنی صبح روز گذشــته مجلس با دستور کار 
بررسی صلاحيت علی اصغر مونســان برای وزارت ميراث 
فرهنگی و گردشگری و محسن حاجی ميرزایی برای وزارت 
آموزش و پرورش تشکيل شد که درنهایت هر دو توانستند 
رأی اعتماد نمایندگان را به دســت بياورند. در این جلسه 
که وزرای پيشــنهادی، حســن روحانی، رئيس جمهوری 
کشورمان و جمعی از اعضای کابينه حضور داشتند. طبق 
روال، نمایندگانی هم در موافقت و مخالفت هرکدام از وزرای 
پيشنهادی مواردی را عنوان کردند و وزرای پيشنهادی نيز 
مهمترین بخش های مدنظر در برنامه هــای جاری خود را 
توضيح دادند. در ادامه خلاصه ای از مهمترین مباحث روز 
گذشــته مجلس را آورده ایم و در گفت وگو با دو کارشناس 
حوزه ميراث فرهنگی و گردشــگری و عرصــه آموزش و 
پرورش، چالش هــای مهم پيش روی ایــن دو وزارتخانه را 

پرسيده ایم که می خوانيد.
آن چه درباره حاجی ميرزایی مطرح شد

از جمله مهمترین صحبت ها در موافقت صلاحيت وزیر 
پيشنهادی آموزش و پرورش، صحبت های حميد بنایی بود 
که گفت:   »دانشــگاه فرهنگيان اولویت اول ایشان است و 
ایشان گفته که معلمان صرفا باید از طریق دانشگاه وارد عرصه 
آموزش و پرورش شوند.« فاطمه ذوالقدر هم از دیگر موافقان 
حاجی ميرزایی در جلسه دیروز مجلس بود که گفت: »هرچند 
انتظارات ما برای وزیر زن محقق نشد، ولی انتظار داریم وزیر 
پيشــنهادی از توانمندی های زنان در پست های مدیریتی، 
معاونت های وزارتی و مدیرکل اســتان ها اســتفاده کند. 
همچنين لازم است ایشان با مافيای کنکور و رشد قارچ گونه 
آموزشگاه ها مقابله کند.« سيدتقی کبيری، عضو کميسيون 
اقتصادی مجلس در مخالفت با وزیر پيشــنهادی آموزش 
و پرورش گفت: »سوابق شما نشــان می دهد که جنابعالی 
۱۸ ســال از بدنه وزارتخانه جدا بودید... بــرای اجرای اصل 
۱۵ قانون اساســی برای تدریس زبان های قومی در مدارس 
مخصوص اقوام هيچ برنامه ای ارایه نکرده اید و به نظر می رسد 
شما هم با این مسأله مخالف هستيد.« محسن حاجی ميرزایی 
اما بعد از شنيدن صحبت های موافقان و مخالفان گفت: »خيل 
عظيمی از نمایندگان پشــتوانه آموزش و پرورش هستند 
که سعی می کنيم با اســتفاده از این ظرفيت وضع آموزش 

و پرورش را بهبود ببخشــيم. همچنين مطالبات معلمان 
حق التدریســی و خرید خدمتی را محقق کرده و آیين نامه 
قانون مصوب مجلس برای استخدام را نيز تا پيش از مهر به 
تصویب دولت خواهيم رساند. توسعه مدارس دولتی و افزایش 
کيفيت آن هم جزو برنامه های من است؛ اگرچه من مخالفتی 
با مدارس غيردولتی ندارم، اما وظيفه دارم کيفيت مدارس 
دولتی را ارتقا دهم تا مردم قدرت انتخاب داشــته باشند.«

نمایندگان درباره مونسان چه گفتند؟
صحبت های روزگذشــته  نماینــدگان مجلس درباره 
علی اصغر مونســان، وزیر پيشــنهادی ميراث فرهنگی و 
گردشــگردی هم به موافقت ها و مخالفت هایی منجر شد 
که حاکی از نظرات متنوع درباره این وزیر پيشنهادی بود. 
یوناتن بت کليا، نماینده نماینده اقليت دینی آشــوریان و 
کلدانی در دفاع از مونســان گفت: »ایشان در این سازمان 
کارنامه خوبی در زمينه رشــد ۶۶ درصــدی درآمد ارزی 
در  ســال۹۷، افزایش ۴۰ درصدی گردشــگران خارجی 
در چهارماهه ابتدایی  ســال ۱۳۹۸، طراحــی برند ملی 
گردشــگری کشــور و اجرای آن از مهــر ۱۳۹۸، تعيين 
شــهرهای تبریز و همدان به عنوان پایتخت گردشگری، 
مرمت و بازسازی مسجد جامع ساری و مرمت و بازسازی 
چندین کليسای چند صدساله کليســای اروميه داشته 

اســت.« از دیگر موافقان، مهرداد لاهوتی، نماینده مردم 
لنگرود بود که گفت: »در  ســال ۱۳۹۸ ما ۱۱ ميليارد دلار 
درآمد ارزی داشتيم و همه کشور ورود گردشگران خارجی 
به ایران را قبــول دارند. حدود ۵۲ درصد از گردشــگران 
خارجی افزایــش یافته که حاصل تلاش آقای مونســان 
است.« با این حال پروانه سلحشــوری هم در مخالفت از 
وزیر پيشــنهادی ميراث گفت:   »آقای مونسان از اهميت 
آموزش صحبت می کند اما مرکز عالی ميراث فرهنگی را 
با ۲۸ سال سابقه منحل کرد، مگر این حوزه نياز به تربيت 
نيروی انسانی ندارد؟ ایشان درباره استرداد اموال صحبت 
می کند اما ليســتی از آثار تهيه نشده و اساسا طبقه بندی 
آثار ميراث فرهنگی صورت نگرفته اســت.« اما مونسان 
در دفــاع از عملکرد خود از ثبت ۵ اثر فهرســت جهانی با 
رویکرد زنجيره ای در دو سال گذشــته نام برد و در خلال 
صحبت هایش اشاره کرد:   »گردشــگر جایگاه اقتصادی 
ویژه ای دارد که به ازای ۵۰ ميليون تومان ســرمایه گذاری 
یک شــغل در عرصه گردشگری ایجاد می شــود که این 
موضوع در عرصه  صنعت ۵۰۰ ميليون تومان سرمایه گذاری 
نياز دارد. با توجه به این که یکــی از موضوعات مهم امروز 
کشور ایجاد اشتغال است، صنعت گردشگری می تواند با 
اندک سرمایه ای بسياری از مشکلات اشتغال را حل کند.«

سه چالش مهم پيش پای وزارت ميراث فرهنگی و گردشگری

گردشگری جای صنعت نفت؟!
آرش نورآقایی
کارشناسمیراثفرهنگیوگردشگری

اول( نخستین چالش این است که اساسا قرار است گردشگری و حتی صنایع 
دستی و البته میراث فرهنگی چه جایگاهی در کشور ما  داشته باشند. به نظر 
من با تمام حرف و حدیث ها و بحث هایی که تا حالا مطرح شده، ما هنوز جایگاه 
این اتفاق را نمی دانیم.  یعنی آیا ما صرفا به صورت متوهمانه داریم فکر می کنیم 
که گردشــگری می تواند جای صنعت نفت را بگیرد؟ و حتی اگر به این  شکل 
فکر می کنیم، آیا قرار است با پتانسیل ها، منابع، ظرفیت های عرصه گردشگری، 
میراث فرهنگی و صنایع دستی مان همان  کاری را بکنیم که با صنعت نفت مان 
کردیم؟ یعنی بپرســیم که جایگاه این اتفاق کجاست و اساس ما آن را چطور 
ارزیابی می کنیم؟  این مهمترین چالش اســت. چون این چالش اصلی، مابقی 

رویکردهای ما را نسبت به این موضوع نشان می دهد. 
دوم( حالا اگر این جایگاه مشخص شد، چگونه می توانیم نوعی وحدت کلمه 
بین تمام ارگان های ذینفع، بخش خصوصی، بخش های  دولتی، مردم عادی و 
فضاهای آکادمیک و دانشگاهی ایجاد کنیم. برای  این که رونق گردشگری به 
تک تک افراد کوچه و خیابان مرتبط است. چون آنها هستند که با رفتار متعارف 
خودشان می توانند  نوعی  جامعه میزبان را برای گردشگران تداعی کنند. ذیل 

این موضوع، مسأله آموزش مطرح می شود که نکته بعدی است. 
ســوم( چالش ســوم، وحدت رویه اســت به این معنا که ما باید چگونه 
کشــورمان را معرفی کنیم. یعنی آن چیزی که به مثابه دیپلماســی  تلقی 
می شود. درواقع بعد از آموزش، وظیفه ای که به عنوان دیپلماسی این موضوع 
مطرح می شــود، باید رویه ای یکسان داشته  باشــد. دیپلماسی که از طریق 
گردشگری باید جلو ببرد یعنی این که ما چگونه فرهنگ مان را معرفی کنیم، 
چگونه برای پذیرش مابقــی  فرهنگ ها آماده باشــیم و چگونه بتوانیم یک 
دیپلماسی میراثی داشته باشیم. در ادامه باید به چگونگی برندینگ خودمان 
در زمینه های  گردشگری و ارتباط دیپلماتیک گردشگری فکر کنیم؛ این که 
چگونه این موضوع را رونق بدهیم که قاعدتا به درگیر کردن تمام  سازمان ها و 
ارگان ها در این مهم منجر می شود و وزارتخانه میراث فرهنگی و گردشگری 
باید دربــاره آن کار کند. روی ایــن  موضوع که نیــروی انتظامی، نیروهای 
نظارتی-امنیتی و حتی بانک ها و صنایع هواپیمایی و هر ســازمان و نهاد و 
ارگانی که به  نوعی با این اتفاق درگیر است، چگونه سازوکار مناسب و واحدی 

پیش بگیرد.  

سه چالش پيش روی وزیر جدید آموزش و پرورش

فقدان عدالت آموزشی
محمدرضا حمیدی نژاد
کارشناسامورآموزشوپرورش

 اول( واقعیت این است که مدارس دولتی و دانش آموزانی که در مناطق محروم 
مشغول تحصیل هستند، توانایی رقابت با سایر دانش آموزان در مدارس دیگر را 
ندارند. در واقع فاصله امکاناتی،توانایی رقابت را بین دو گروه از بین می برد و کفه 
ترازو را به نفع مدارس غیرانتفاعی به شدت سنگین می کند؛ آن قدر که یک گروه را 
می توان گروه ازپیش باخته تلقی کرد. نتیجه آن هم به وضوح در کنکور امسال قابل 
حدس و لمس بود؛ ماجرا به این شکل پیش رفت که رتبه های برتر کنکور به هیچ 
یک از دانش آموزان مدارس دولتی تعلق نداشت؛ درواقع نبود عدالت آموزشی یکی 

از بزرگترین چالش های وزرای آموزش و پرورش و طبیعتا وزیر جدید است. 
دوم( طبیعتا پیشرفت های تکنولوژی نســبت به دو سه دهه گذشته در تمام 
حوزه ها قابل لمس است اما روش های آموزشی متناسب با این پیشرفت ها نبوده 
اســت. این موضوع در رابطه با معضلات آموزشی و پرورشی نیز دیده می شود؛ به 
دلیل کمبود بودجه در آموزش وپرورش و درواقع ســرانه پایین آموزش، مدارس 
و سیســتم آموزشــی مدارس نمی توانند به ســمت یک روش پژوهش محور و 
آزمایش محور حرکت کنند و همچنان کلاس ها در اکثر مدارس دولتی به روش 
دهه های قبل یعنی فقط وجود یــک تخته و تعدادی نیمکــت در کلاس اداره 
می شوند. درواقع به دلیل بودجه بسیار پایین و نامناسب آموزش، نمی توان ابزارهای 
جدید آموزشی فراهم کرد و نبود این ابزارها باعث می شود تا کلاس ها همچنان به 
روش گذشته و سنتی اداره شود. با توجه به این که وزیر جدید در جلسه رأی اعتماد 
مجلس گفته است که توسعه مدارس دولتی و افزایش کیفیت آن جزو برنامه های او 
است و وظیفه خودش را ارتقای کیفیت مدارس دولتی عنوان کرده، این موضوع هم 

یکی از چالش های مهم پیش پای وزیر در این عرصه خواهد بود.
ســوم( یکی دیگر از چالش های مهم این حوزه، حضــور مدیران جدید در 
آموزش و پرورش اســت؛ مدیرانی که سال هاست با ســوابق بالا در این حوزه 
حضور دارند و تصمیمی هم مبنی بر تغییر آنها گرفته نمی شود. ضمن احترام به 
نسل گذشته و مدیران برجسته آن نسل، باید توجه داشته باشیم ما نمی توانیم 
انتظار داشته باشــیم پدربزرگان ما با روش های جدید آموزشی برای بچه های 
نسل جدید آشنایی داشته باشــند. درواقع تا جای ممکن باید فاصله سنی بین 
تصمیم گیرنده های روش های آموزشــی با دانش آموزان را پایین آورد؛ چراکه 
مدیر ســالخورده با روش های ســنتی، کمتر می تواند توانایــی درک نیازها و 

روش های جدید آموزشی را داشته باشد.


